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Dobrý den, vážení spoluob�ané. 

Za okny je letos n�jaké podivné jaro, 

já Vám však p�esto v úvodníku 

k novému Hnojickému Expresu p�eji 

krásný den. 

V tomto �ísle bude v�nována 

pozornost stále aktuálnímu problému 

t�íd�ní odpad�, budou zde zprávy ze 

života našich spolk� a další zprávy, 

ale pom�rn� hodn� prostoru dostane 

historie. Budete mít možnost p�e�íst 

si nezkrácený �lánek našeho pana 

kroniká�e Old�icha Pola o historii 

hnojického mlýna, který sepsal 

k devadesátému výro�í ukon�ení 

provozu tohoto mlýna následkem 

tragického výbuchu, a budete mít 

také možnost p�e�íst si �lánek 

Ob�ané Hnojic a únor 1948, který 

podle poznámek z poz�stalosti 

senior� sestavil pan Bohumil Kr�ek.  

Pro� si myslím, že tyto �lánky jsou 

pro nás tak d�ležité? Už na základní 

škole nás u�ili heslo: „Historia 

magistra vitae“, což p�eloženo do 

�eštiny znamená „D�jiny jsou 

u�itelkou života“. V jednom �lánku 

se dozvíme o velmi zajímavé historii 

hnojického mlýna a ve druhém 

pohled pam�tník� na období po 

druhé sv�tové válce a na únor 1948. 

Myslím, že je zcela zbyte�né zde 

p�ipomínat, k jak tragickým 

událostem pro celý náš národ tehdy 

došlo. Bohužel, ne všichni lidé si 

dnes uv�domují, jak je historie stále 

živá. A když už jsem zmínil jeden 

citát, tak jsem n�kde �etl ješt� jeden 

moudrý: „Národ, který se nedokáže 

pou�it z vlastní historie, je odsouzen 

prožít si ji znovu“. Poslední víkend v 

kv�tnu jsou v naší zemi volby. A� si 

to chceme �i nechceme p�iznat, op�t 

máme nakro�eno k velkému maléru. 

Pokud se nedokážeme pou�it 

z historie a budeme volit zase n�jaké 

populisty, kte�í nám slibují naprosto 

nereálné sliby, m�žeme znovu velmi 

tvrd� narazit. Proto nám všem p�eji, 

abychom u voleb vybrali tu správnou 

stranu, která po skon�ení krize znovu 

pom�že nastartovat další rozvoj 

v naší krásné zemi. 

Libor Kašpárek, starosta obce

Pé�e o památky v naší obci
V tomto �ísle se více než jindy v�nujeme historii. S historií naší obce souvisí také pé�e o 
historické památky. V tomto �lánku bych se cht�l zmínit o n�kolika z nich. 

Restaurování sochy sv. Jana Nepomuckého
Jednou z historicky nejvýznamn�jších památek v naší obci je socha sv. Jana Nepomuckého, 
která je zapsána i v rejst�íku národních kulturních památek. Tuto sochu ozna�ují odborníci za 
velmi hodnotný doklad evropského um�ní 18. století. Socha je dílem významného barokního 
socha�e Ji�ího Antonína Heinze a pochází z roku 1732 Je zhotovena z maletínského pískovce 
a její celková výška je 3,2 m. Skoro t�i století od jejího vzniku se na této naší významné 
památce zna�n� podepsalo. Kovové �ásti zkorodovaly, n�které byly ulomeny, a p�edevším 
základy byly velmi závažn� poškozeny ko�eny sousední vzrostlé lípy. Proto bylo rozhodnuto 
o její rekonstrukci. 
Restaurování národní kulturní památky není jednoduchá záležitost. Nejd�íve musí být 
zpracován návrh restaurátorských prací a musí s ním vyjád�it souhlas památká�i. Navíc 
takovouto v�c nem�že ud�lat ledaskdo – musí ji provést zkušený restaurátor s osv�d�ením. 
Vypracováním restaurátorského zám�ru a pozd�ji i restaurováním sochy sv. Jana 
Nepomuckého byl pov��en akademický socha� René Tikal, který již dlouhá léta žije 
v Olomouci a restauroval v našem okolí spoustu významných památek. Celá akce byla 
rozd�lena na dv� etapy, jednak z d�vod� �asové vytíženosti pana socha�e, ale také z d�vodu 
lepšího získání dotací. Celá oprava této významné památky vyšla na 218.000,-K�, ze kterých 
bylo z dotací Ministerstva kultury �R 192.000,-K�.  

Boží muka v novém hávu
Na katastru naší obce jsou však i jiné památky. 
Nejsou sice zapsané v rejst�íku kulturních památek, 
ale pro naše ob�any mají stejný význam. V lo�ském 
roce proto dostaly nový kabát i Boží muka. Dvoje 
z nich – Boží muka u starého kravína a u silnice 
k Žerotínu byly zcela dokon�eny a t�etí u cesty do 
Moravské Huzové �ekají na lepší po�así, aby mohly 
být také takto nat�eny. Stejn� hezká mohla být i Boží 
muka u Lužic, ale bohužel n�jaký pirát silnic je 
naboural takovým zp�sobem, že je poškodil již od 
základu, takže tato Boží muka budou muset být 
z�ejm� až do základu rozebrána a znovu postavena. 
Opravu Božích muk provedli zam�stnanci 
vykonávající v naší obci ve�ejn� prosp�šné práce, 
celková rekonstrukce Božích muk u Lužic bude 
muset být z�ejm� provedena odbornou firmou. 

Schody u kaple sv. Floriána
Dopravní nehoda zni�ila i schody u kapli�ky sv. 

Floriána v Kukov�. Našt�stí zde viník nehody neujel, proto budou nové schody uhrazeny 
z pojistky odpov�dnosti viníka nehody. Nové schody byly postaveny tak, aby se co nejvíce 
podobaly schod�m p�vodním, ale nám všem bude n�jaký �as trvat, než si na jejich nový 
vzhled zvykneme. Tyto nové schody v uplynulých dnech postavila firma pana Karla Zelinky, 
která byla vybrána zastupitelstvem obce ze �ty� nabídek. 

K�íž na h�bitov�
V letošním roce se nám poda�ilo získat dotaci i na restaurování k�íže na h�bitov�. Základy a 
podstavec 520 cm vysokého k�íže, jenž pochází z roku 1888 p�sobením �asu a 
pov�trnostních vliv� utrp�ly zna�né škody a celý k�íž se za�al naklán�t, takže hrozilo jeho 
z�ícení. Nejlepší návrh restaurátorských prací zhotovili a zakázku získali mladí restauráto�i, 
sourozenci Martin a Lucie Parobkovi ze Šternberka, kte�í usp�li ve výb�ru ze t�í nabídek. 
Celkové zrestaurování k�íže bude stát 57.000,-K�, z toho 50.000,-K� bylo získáno 
z programu „Obnova staveb drobné architektury místního významu v Olomouckém kraji“.



T�íd�ní odpadu v obci Hnojice

V tomto �lánku bych se cht�l zamyslet nad t�íd�ním odpad� v naší obci.  

Úvodem bych rád pod�koval všem, kte�í odpady sv�domit� a pravideln� t�ídí a pomáhají tak ochran� p�írody i dalšímu využití 
odpadu. Aby t�íd�ní odpadu bylo pro naše ob�any jednodušší, ud�lali jsme v obci v zá�í 2008 celkem p�t míst pro kontejnery na 
t�íd�ný odpad. Snažili jsme se, aby každý m�l toto místo co nejblíže ke svému domovu. O�ekávali jsme, že se tím zvýší objem 
vyt�íd�ného odpadu a výrazn� se sníží podíl komunálního odpadu – tedy toho vyhazovaného do popelnic. �lov�k by si �ekl, že když 
máme p�tkrát více nádob na t�íd�ný odpad, každý je má dnes velice blízko, tak také p�tkrát stoupne množství t�íd�ného odpadu a 
výrazn� ubyde ten net�íd�ný. Jak to ale bylo ve skute�nosti? 

První výsledky nás dost pot�šily. V roce 2008, kdy byla sb�rná místa v provozu první t�i m�síce, nastalo zlepšení oproti roku 2007 – 
z 10,94% vyt�ízeného odpadu a 28. místa mezi obcemi v p�sobnosti firmy REMIT jsme se dostali na 12,46% a na 19. místo v roce 
2008. O�ekávali jsme sice v�tší nár�st, ale �íkali jsme si, že to je tím, že sb�rná místa zde byla jen 3 m�síce a lidé si teprve zvykají a 
že se to zlepší a s velkým zájmem jsme o�ekávali výsledky za rok 2009. Když je starosta p�ivezl, �ekalo nás zklamání. Podíl 
vyt�ízeného odpadu 12,75% a pokles na 21. místo. P�itom celkové množství odpadu se nezm�nilo. To znamená, že lidé net�ídí o nic 
víc, než t�ídili p�ed rozší�ením sb�rných míst.  

N�kte�í prý �íkají, že když mají platit tolik za odpady, tak se p�ece nebudou ješt� namáhat s t�íd�ním. Tato myšlenka je ale úpln�
zcestná. Nebudu tady psát o tom, že podle zákona je povinnost t�ídit, ani o tom, jak t�íd�ní pomáhá životnímu prost�edí. Chci tady 
napsat o oby�ejných kupeckých po�tech. To, kolik platí každý z nás za odpady vychází z množství odvezeného NET�ÍD�NÉHO 
odpadu, tedy toho z popelnic, za t�íd�ný odpad neplatíme nic. V lo�ském i letošním roce díky krizi vláda pozdržela plánované 
navyšování poplatku za skládkování a díky tomu nejsou navyšovány ani poplatky za odpad. Ale tyto poplatky se v p�íštích letech 
budou zvyšovat, a to n�kolikanásobn�. Pokud tedy budeme produkovat stejné množství odpadu, budeme platit za odpady stále více a 
více. Jak starosta spo�ítal již p�ed �asem, b�hem n�kolika let bychom tak mohli platit i více než 2.500,-K� na jednoho ob�ana, a to už 
je hodn� velká �ástka. Aby se toto nestalo, musíme se nau�it t�ídit odpad. 

V tuto chvíli je to na každém z nás, zatím nás nikdo za net�ízení odpadu nepostihuje. Ale už dnes se musíme p�ipravovat na to, že až 
za�nou tyto náklady stoupat, bude se obec podle toho muset za�ídit. Budeme muset ud�lat zvýhodn�ní pro ty, kdo odpad poctiv� t�ídí 
a postihovat p�ísn� ty, kdo to ned�lají. V sou�asné dob� výbor pro životní prost�edí se starostou p�ipravuje opat�ení k tomu, aby se 
množství net�íd�ného odpadu v naší obci co nejvíce snížilo. Vyzývám proto všechny, koho tento problém trápí, aby své nápady a 
p�ipomínky v této oblasti p�edali n�kterému ze �len� výboru pro životní prost�edí, mn� nebo na obecní ú�ad. Všechny nám�ty a 
p�ipomínky pe�liv� zvážíme. Jde nám p�eci všem o stejnou v�c – omezit množství net�íd�ného odpadu a tím nejen pomoci p�írod�, 
ale také našim pen�ženkám. 

Václav Adam, p�edseda výboru pro životní prost�edí 

Pár slov starosty
I já bych rád pod�koval všem ob�an�m, kte�í již pochopili nutnost t�ídit odpady. Nikomu z nás se nelíbí zvyšování poplatk� za 
odpady. Proto budeme s výborem pro životní prost�edí hledat cestu, jakým zp�sobem co nejvíce omezit produkci net�íd�ného 
komunálního odpadu. 
N�jaké nápady už máme, 
další snad dodá n�kdo 
z ob�an� �i získáme 
z moudré literatury nebo 
na n�kterém školení. 
Rozhodn� chceme nadále 
pokra�ovat v nastoupené 
cest�, zlepšovat t�íd�ní a 
také dostat z popelnic 
biologický odpad, nebo	
hlavn� tráva tvo�í v letním 
období zbyte�n� drahou 
nápl� našich popelnic. 
V tomto roce bude také 
provedeno vydlážd�ní 
sb�rných míst, protože se 
ukázalo, že lidé si na jejich 
rozmíst�ní již zvykli. Vím, 
že toto rozmíst�ní nebude 
nikdy úpln� ideální. Každý 
by cht�l mít sb�rné místo 
co nejblíže, ale nejde 
vyhov�t úpln� všem 
požadavk�m. V��ím, že i 
zlepšení prost�edí v okolí 
sb�rných míst díky 
vydlážd�ní p�isp�je tomu, 
že budeme všichni více t�ídit.          Na obrázku sb�rné místo u pošty. 



Zpráva kontrolního výboru za rok 2009

Kontrolní výbor se b�hem roku 2009 sešel celkem 5x a to 6. b�ezna, kdy se zabýval vyhodnocením práce kontrolního výboru za rok 
2008.  

Další termín zasedání byl stanoven již na den 20.03.2009, kdy se zabýval úkolem uloženým mu zastupitelstvem a to v souvislosti s 
prov��ením stavebních úprav domu �. 160 v obci Hnojice, kde se provád�la �áste�ná rekonstrukce, zejména rekonstrukce p�ízemí 
budovy, kde sídlí �eská pošta, MUDr. K�apová a místní knihovna a prov��ení stavu a zapojení elektroinstalace.  

P�i jednání kontrolního výboru dne 18.06.2009 bylo p�edm�tem jednání kontrola pln�ní usnesení zastupitelstva obce za období b�ezen 
až kv�ten a kontrola poplatk� za psy.  

Dále se kontrolní výbor sešel dne 24.09.2009, kdy se zam��il na kontrolu pln�ní usnesení zastupitelstva obce Hnojice �. 6/2009 ze dne 
29.06.2009 a usnesení �. 7 ze dne 13.07.2009 a na kontrolu pln�ní úkol� finan�ního výboru. Výsledky všech kontrol byly pák �ádn�
prezentovány na zasedání zastupitelstva obce.  

Naposledy se kontrolní výbor sešel dne 19. prosince 2009, kdy se zabýval kontrolou hospoda�ení s majetkem obce, kontrolou pln�ní 
usnesení zastupitelstva obce a kontrolou práce finan�ního výboru.  

Zápisy z jednání kontrolního výboru, které slouží jako informace pro �leny zastupitelstva obce o stavu pln�ní jeho usnesení, jsou 
uloženy u obecního ú�adu. Dle zákona �. 106/1999 Sb., o svobodném p�ístupu k informacím, lze na základ� žádosti poskytnout kopii 
zápisu provedených kontrol, ale až po projednání na zasedání zastupitelstva, pokud nejde o d�vody uvedené v § 7 až 11 citovaného 
zákona. 

Václav Adam, p�edseda kontrolního výboru 

Zpráva o �innosti finan�ního výboru za rok 2009. 

Finan�ní výbor za rok 2009 zasedal celkem šestkrát, na svých zasedáních od za�átku roku projednával  
- návrh rozpo�tu na rok 2009 a to dle jednotlivých položek  
- provedl kontrolu ve�ejných hracích automat� (2 ks.)  
- provedl kontrolu hospoda�ení za rok 2008  
- projednal návrh rozpo�tové zm�ny �. 1
- provedl kontrolu výb�ru nedoplatk� na místních poplatnících  
- provedl kontrolu nájemného na �.p. 91 a �.p. 160  
- projednával návrh rozpo�tové zm�ny �. 2  
- projednal návrh rozpo�tové zm�ny �. 3  
- projednal návrh rozpo�tové zm�ny �. 4  
- projednal zpracování rozpo�tového provizoria na rok 2010  
- projednal rozpo�tovou zm�nu �.5, která je kone�ná k uzav�ení roku 2009, dle skute�ných p�íjm� a výdaj�.  

Nechci unavovat �ísly, ale jen se zmíním o dotacích, které se v roce 2009 poda�ilo získat. Celkem se jednalo o �ástku 857.000,-K�, z 
toho dotace na výstavbu, opravy a po�ízení za�ízení �inily za rok 2009 624.200,- K� a dotace ze státního rozpo�tu a EU získané pro 
pracovníky na ve�ejn� prosp�šné práce �iní 232.800,- K�.  

Za finan�ní výbor zprávu sestavil p�edseda finan�ního výboru Zden�k Jurásek. 

*********************************************************************************************************** 
Z minulosti hnojického mlýna

Tímto �lánkem jsem cht�l oživit dnes už málo známou historii hnojického mlýna, jeho vznik i zánik a také s úctou vzpomenout na 
všechny mlyná�e, kte�í zde p�sobili.  

Hnojický mlýn nechal postavit kolem roku 1650 Kristián Ulrich, vévoda z Würtenberka, pán na Šternberském panství. Dle 
Lánského rejst�íku vrchnost mlýn od jeho postavení pronajímala. Jedním z  prvních ú�edn� zapsaných nájemc� byl kolem roku 1660 
n�jaký Tomáš, bližší údaje nejsou známé.  V letech 1665 až 1669 je zde uvád�n Daniel Zima a od roku 1669 do roku 1678 Jan Til 
pocházející ze Zvole. V roce 1678 p�evzal mlyná�ské �emeslo  jeho syn Friedrich Til, a  p�sobil zde do roku 1682. V „Hnojických 
consignacích“ je psáno, že v dob� kdy Jan Adam Ond�ej z Lichtensteina koupil 2 díly panství, nechal si ud�lat p�ehled všech 
poddaných. Zde se uvádí, že roku 1695 má  Tomáš Seifert v nájmu hnojický mlýn. V roce 1700 získali páni z Lichtensteina t�etí díl 
panství a spojili jej v obrovský celek. Dalším majitelem rozsáhlého panství se stal  Josef Václav z mladší v�tve rodu Lichtenstein�, 
který prodal hnojický mlýn v roce 1750 za 1100 zlatých Josefu Tutschovi. (V jiných historických pramenech se uvádí také Dutsch. 
Toto p�íjmení mohl chybn� zapsat panský písa�.)  Josef Tutsch zde p�sobil 14 let. V roce 1764 odkoupil mlýn Josef Schintzel. Tento 
mlyná� si na svém �emesle velmi zakládal, získal pe�etní právo a mlyná�ský pe�etní znak,  na n�mž je m��idlo, mlýnské kolo a 
iniciály mlyná�e. Rod Schintzel� vlastnil mlýn v�bec nejdéle ze všech, tedy skoro sto let. 

Práv� poslední mlyná� Antonín  Schintzel prodal v roce l863 mlýn svému p�íteli Karlu Petrovi ze Šternberka. Pro� pan Karel Petr 
koupil mlýn v Hnojicích když ve Šternberku na nám�stí m�l m�š�anský d�m s prosperující živností? Nabízí se n�kolik hypotéz. 
Nap�íklad, že cht�l do budoucna zabezpe�it své syny nebo m�l v úmyslu investovat do živnosti, v níž se vyznal, nebo� sám byl 
vyu�en mlyná�em. Navíc tak mohl mít svoji vlastní a levn�jší mouku. Snad, o d�vodu jeho rozhodnutí m�žeme jen 
spekulovat.V archívních pramenech se jeho �innost ve Šternberku uvádí jako Bäckermeister, tedy mistr peka�ský. K živnosti též 
pat�ila i malá prodejna pe�iva.  

Pan Karel Petr se oženil 8. b�ezna 1843 s Annou, roz. Steskal, s níž m�l t�i syny.  Nejstarší syn Florián se stal katechetou ve 
Svitavách. Prost�ední syn Karel zem�el  roku 1866, m�l 17 let. Nejmladší syn Julius se narodil v roce 1850 ve Šternberku. 
V Hnojicích se vyu�il mlyná�skému �emeslu a po získání praxe mlýn p�evzal do svých rukou. Stejn� jako jeho otec byl �inný na poli 
kulturním, nebo� i on p�sobil v tehdy již známém p�veckém a divadelním spolku „Vlastimil“. Mlyná� Julius se oženil dne 23. �íjna 
1871 se sle�nou Julianou Schmied z Újezda u Uni�ova �p.65. Právo d�dické na hnojický mlýn �p. 41 získal od svého otce v roce 
1876. Jeho matka zem�ela 17. �íjna 1875 a otec Karel dne 16. ledna 1878.  



Manželé Julius a Juliana Petrovi m�li celkem p�t d�tí.  Nejstarší syn Karel narozen v roce 1872 se stal katolickým kn�zem 
v Moravské Ostrav� – P�ívoze. Druhorozený syn Theodor se narodil roku 1873. Jediná dcera Anna narozena 10. února 1876 se 
provdala v roce 1900 za Lukáše Sedlá�ka ze Žerotína. P�edposlední syn Julius Petr narozen 13. února 1879 vystudoval Theologii na 
bohosloveckém ústavu ve Vidnav�. Jako administrátor p�sobil v n�kolika farnostech na ostravsku. Fará�em byl ustanoven v roce 1913 
v Horních Domaslavicích.  Nejmladší syn František zem�el ve dvou letech.  

Nabízí se zatím nepotvrzená, ale logická myšlenka že po smrti rodi�� prodal mlyná� Julius m�š�anský d�m ve Šternberku a za 
stržené peníze postavil v roce 1884 v Hnojicích vedle mlýna novou usedlost.  

Dále nechal mlyná� Julius v roce 1901 vybudovat za mlýnským kolem, kamenný odpadní tunel v délce 28 m ší�ce 2m a výšce 
1,70m. Po zrušení vodního kola p�estal tunel plnit svoji funkci, pro kterou byl zbudován. Kolem roku 1960 bylo do jeho vyúst�ní 
položeno potrubí o pr�m�ru 30 cm a posléze zasypáno.    

Dalším pokra�ovatelem rodu Petr� a novým mlyná�em se stal Theodor Petr. Narodil se 20 �íjna 1873. Stejn� jako jeho d�d a otec i 
on vstoupil do divadelního spolku „Vlastimil“. Oženil se 30. srpna 1904 s Annou roz. Vyhnánkovou ze Žerotína �p.7. Její otec Josef 
Vyhnánek, sedlák, v�rný to p�ítel hnojického starosty Lukáše Škody a velmi podnikavý �lov�k, m�l v tu dobu už více jak 16 let  
pronajat od správy lichtenšteinských velkostatk� „Dv�r Lužický“, kde také se svojí rodinou bydlel. Theodor Petr získal právo d�dické 
na hnojický mlýn ihned po svatb� a to dne 14. �íjna 1904 a stal se tak posledním „Panem otcem“ (tak se tehdy mlyná��m �íkalo) na 
hnojickém mlýn�. 

Mlyná� Theodor m�l se svou ženou t�i d�ti. Syn Karel, druhým jménem Václav, se narodil 28. zá�í 1905, a dcera Anna se narodila 
roku 1910. Pozd�ji si vzala obchodníka Josefa Kubu z �p. 43. Nejmladší syn Theodor se narodil 28. �ervence 1912. Bohužel, osud 
jeho životu nep�ál, zem�el 5. ledna 1913.  

V prvním desetiletí nového milénia byl mlýn velmi prosperující živností, navíc zde bylo hospodá�ství a polnosti o vým��e n�kolika 
hektar�, pekárna  a malý obch�dek s �erstvým pe�ivem, tak zvaný kvelb (z n�meckého Gewölbe komora �i kupecký krám) o který se 
staral pan Julius Petr toho �asu mlyná� na odpo�inku. Mimo rodinu mlyná�e pracovalo a žilo na usedlosti n�kolik dalších rodin.  

Mlyná� Theodor Petr byl velmi moderní, pokrokový a hlavn� praktický �lov�k. Dne 3 b�ezna 1911 prodal vodní právo za 55 000 
korun a ješt�  téhož roku za�aly práce na odstra�ování stávajícího za�ízení mlýnského jezu a zasypání strouhy vedoucí k vodnímu 
kolu. 

 V té dob� byl prodej vodního práva ur�it� velmi dobrý nápad, nebo� mlýn se každoro�n� v lét� potýkal s nedostatkem vody a s 
jarním táním p�i v�tším pr�toku byl odpadní kanál naopak zahlcen vodou, která se vracela ke kolu a zp�tným tlakem zp�sobila jeho 
brod�ní, �ímž podstatn� klesla ú�innost síly p�echázející z vodního kola na h�ídel a mlecí ústrojí. Jinak mlýnské kolo m�lo ší�ku 2 
metry a pr�m�r 3 metry, dubový h�ídel m�l v pr�m�ru 80 cm. Užite�ný spád vodního díla byl necelé 3 metry. P�i pr�toku 150 až 250 
litr� za vte�inu podalo vodní kolo na h�ídel výkon 4 až 6 HP.  

 Aby mlyná� jednou pro vždy p�edešel problém�m s vodou, rozhodl se koupit za utržené peníze naftový motor typu Bronse 16 HP 
od firmy Laurin a Klement z Mladé Boleslavi. Kolaudace prob�hla 3. �íjna 1912 a po dokon�ení všech stavebních úprav byl motor 
za�átkem b�ezna 1913 slavnostn� spušt�n. Podle všeho b�žel motor bez problém� až do poloviny roku 1914, kdy mlyná� po vyhlášení 
vále�ného stavu musel narukovat. Dostal se k „Dienst ohne Waffe in K u k  Millitärfestungsspital A/2 in Krakau (služba beze zbran�
v K u k vojenské pevnostní nemocnici v Krakov�) kde sloužil jako sanitätssoldat (n�co jako lapiduch) v hodnosti �eta�e. B�hem 
vále�ných let se na mlýn� událo n�kolik podstatných zm�n. Ta mén� závažná byla, že se práce ve mlýn� postupn� zastavila. Ovšem 
nejv�tší ranou osudu pro mlyná�e bylo, že b�hem vojny mu zem�eli oba rodi�e. Matka Juliana zem�ela dne 4. �ervna 1916 a po 
necelém roce, tedy 2. dubna 1917 i její manžel Julius. Jak sám Theodor píše ve své korespondenci,  m�l št�stí na dobrého velitele, 
který jej pustil na oba poh�by. Díky svému vojenskému za�azení neokusil ty pravé hr�zy války a tak se š�astn� vrátil již v druhé 
polovin� roku 1918. Ihned po svém návratu uvedl mlýn do chodu. Jeho syn Karel, i když ješt� chodil do m�š�anské školy ve 
Št�pánov�, se pomalu za�al u�it mlyná�skému �emeslu. Mletí obilí se op�t rozeb�hlo a zdálo se že nic nestojí v cest� obnovy bývalé 
prosperity hnojického mlýna. Le� osudy bývají nevyzpytatelné, jak se lidov� �íká,  nešt�stí nechodí po horách, ale po lidech  a  tak 
byla krut� zasažena i rodina mlyná�e Theodora Petra.  

Stalo se to kolem poledne na den sv. Mikuláše, tedy 6. prosince 1919. Ráno se mlyná�i nepoda�il nastartovat motor, kterým se 
uvád�lo do chodu mlecí za�ízení. Na opravu si pozval záme�nického mistra pana Adolfa Leschtinského ze Šternberka. Ten si zase 
vzal k ruce svého tovaryše. 

Manželka mlyná�e paní Anna Petrová na toto nešt�stí nerada vzpomínala, p�esto se dochovala jakási její nepsaná vzpomínka �i 
výpov�� : 

„P�ipravovala jsem ob�d, ti ze mlýnice stále chodili do kamen žhavit n�jaká železa, až se to stalo. Nastala hrozivá rána, okamžit� se 
vysypaly okenní tabulky. Ve dve�ích kredence praskla sklen�ná výpl�. Bylo mi hned jasné, že se muselo stát veliké nešt�stí“. 

Co se ale opravdu p�esn� stalo, z�stává dodnes v oblasti spekulací a dohad�, existuje mnoho verzí, ale zjistit pravou p�í�inu 
výbuchu se už asi nikdy nepoda�í. Ovšem zcela ur�it� lze �íci, že záme�nický mistr pan Leschtinský (Leštinský) p�ecenil svoje síly  
jak po teoretické stránce, tak v praktické znalosti oprav i startování vzn�tových motor� a vše co je s tím spojeno, tedy i manipulaci 
s palivem, které se do t�chto motor� používalo. Jak již bylo p�edesláno, byl hnojický mlýn pohán�n stabilním vzn�tovým motorem 
firmy Laurin – Klement typu Bronse 16 Hp. Místo kýženého rozeb�hnutí motoru se mistru Leschtinskému poda�ilo jediné - 
neodbornou manipulací p�ivést technické za�ízení mlýnice, kde bylo i nemalé množství ho�lavého materiálu, k  ohromnému výbuchu. 
Exploze byla natolik razantní, že prorazila st�echu mlýna a ta oba p�ítomné zasypala. Lidé, kte�í se seb�hli, snažili se zachránit nejen 
zavalené osoby, ale i uskladn�né obilí. Po výbuchu následoval mohutný požár, který znesnad�oval záchranné práce. Navíc ho�ení 
umoc�oval všude p�ítomný mou�ný prach, ale i nafta, kterou byl motor pohán�n. Vznikla oprávn�ná obava, že by mohlo dojít 
k dalšímu výbuchu, proto bylo od dalších záchranných prací upušt�no. Hasi�i se snažili chránit aspo� obytný d�m tím, že jej stále 
kropili vodou. B�hem následných �ty� hodin sho�elo asi 3 tuny obilí a vše, co v budov� bylo. Teprve po zdolání požáru a odklizení 
trosek se lidem poda�ilo vynést dv� mrtvá t�la. Záme�nický mistr Adolf Leschtinský (*6.8. 1874) a mlyná� Theodor Petr toto nešt�stí 
nep�ežili. V té dob� bylo mlyná�i 46 let a mistru záme�nickému 45 let. V úmrtní knize je lakonicky uvedeno - smrt zadušením; nic víc 
a nic mí�. Mlyná�ský u�e� a u�e� mistra záme�nického byli  t�žce zran�ni, ale oba z�stali na živu. Za svoji záchranu mohli vd��it 
panu Bohumilu Holoubkovi z �p. 115, který díky své state�nosti oba u�n� z trosek vynesl. Jejich št�stím bylo, že v dob� výbuchu se 
pohybovali ve vedlejším objektu za plechovými dve�mi, které, i když byly tlakem vyraženy, mladíky ochránily.  Práv� mlyná�ský 
u�e� ješt� po mnoho let navšt�voval rodinu mlyná�e Petra, ale i svého zachránce pana Holoubka. 



Co napsat na záv�r? Paní Anna Petrová, nyní již vdova, byla jist� velmi silná a state�ná žena, vždy� v ten den se jí musel zhroutit 
celý sv�t. Ztratila milovaného muže, živitele rodiny, z�stala sama se dv�mi nezletilými d�tmi, navíc se ze dne na den musela postarat 
o chod celého hospodá�ství. Poru�níkem jejich d�tí byl soudem ur�en její švagr, pan Josef Sedlá�ek ze Žerotína. V nejt�žší chvíli byla 
pro ni velkou oporou sestra Marie, provdaná Tiefenbachová, která ji v den nešt�stí vzala i s d�tmi k sob� a poskytla jim pot�ebnou 
pomoc a út�chu. P�es všechny rány osudu a problémy s tím spjaté paní Anna vychovala ob� d�ti a postarala se o majetek. V dob�
nešt�stí jí bylo 40 let. Nikdy se už nevdala, z�stala sama se svými vzpomínkami. Milovaného muže p�ežila o 35 let. Zem�ela u své 
dcery Anny, provdané  Kubové, dne 15. února 1954.  Pro úplnost je t�eba se zmínit o pojistce mlýna. Pan Theodor prozírav� obnovil 
doplatkem dne 9. ledna 1919 starou pojistku u krakovské pojiš�ovací spole�nosti v Brn�. Mlýn byl pojišt�n proti požáru na hodnotu 
68 500 K� o ro�ním pojistném 667 K�. Všem, kte�í tak díky požáru p�išli o svoje obilí, byla jejich ztráta uhrazena. Tímto nešt�stím 
bylo ukon�eno skoro 270 leté trvání mlýna v Hnojicích.    
                               ofp 

�lánek napsal v roce 2009 Old�ich František Pol, kroniká� obce Hnojice, u p�íležitosti 90. výro�í této tragické události. 

OB�ANÉ HNOJIC A ÚNOR 1948

Únorem 1948 se uzav�elo seskupování stát� v sov�tský mocenský blok, který se za�al formovat v útvar �ízený jednotn� a z jednoho 
centra – z Moskvy. Pro st�edoevropský stát �ech�, Slovák� a p�íslušník� jiných národnostních menšin to byl hluboký a tragický 
p�ed�l státního a národního vývoje. Vyjad�oval jednu z forem nastolení komunistického monopolu moci.  

P�íhodná geografická poloha Hnojic a úrodná p�da kolem vytvá�ela po staletí p�edpoklady k intenzivní zem�d�lské produkci. 
Obd�lávání úrodné p�dy poskytovalo generacím: majitel� p�dy nejen nezbytnou obživu, ale zárove� utvá�elo a upev�ovalo vztahy 
venkovského obyvatelstva k p�d�. Vlastnické vztahy byly ur�ující na utvá�ení sociální skladby vesnice. Po osvobození v kv�tnu 1945 
se p�da stala op�t rozhodujícím faktorem. Na velikosti zem�d�lské usedlosti, zd�d�né po generacích p�edk�, závisel rozsah a druh 
rostlinné a živo�išné produkce, i používání mechaniza�ních prost�edk�. �ást drobných rolník�, kte�í m�li nedostatek p�dy, si 
zajiš�ovala obživu formou vedlejšího zam�stnání v rozr�stající se pr�myslové výrob� v okolí.  

Jakým sm�rem p�jde povále�ný vývoj po.osvobození �SR v kv�tnu 1945, to mohla naše exilová vláda v Londýn� v�d�t již b�hem 
II.sv�tové války. Lidé kolem prezidenta Beneše m�li dost �asu a p�íležitostí vytvo�it si odpovídající p�edstavu o celé situaci. Ve snaze 
udržet si svoje místa a po válce se vrátit jako vít�zové, za�ali si vzájemn� dokazovat, že komunisté jsou dobrými demokraty a na 
všechny varovné skute�nosti a pochyby rádi zapomínali. P�i koketování s komunisty zapomn�li i na to, že "dobromyslný" ku�ák lulky 
Klement Gottwald jim v pražské poslanecké sn�movn� vmetl do tvá�e slova „Ano, my se chodíme k ruským bolševik�m u�it - jak 
vám zakroutit krkem, p�ejde vás smích…".  

Spojenecká smlouva, podepsaná prezidentem Benešem v Moskv� r. 1943, p�edznamenala orientaci vývoje v naší republice. V roce 
1945 byl národ omámený svobodou a vít�znými hesly, ale zdravý selský rozum v�tšiny se nedal obalamutit. St�ízliv� myslící lidé 
venkova v�d�li, že výhybka války a revoluce zavedla d�jinný vývoj v naší zemi na novou kolej. Po volbách do Národního 
shromážd�ní v lét� 1946, se projevila Stalinova zásada - kdo s�ítá hlasy, ten vyhrává volby! V projevech a v tisku se stále více 
objevovalo slovo socialismus. Rovn�ž KS� p�istoupila k oprav� svého ve�ejného programu. Ke komunist�m bylo p�istupováno od 
ostatních stran jako k rovnocenným partner�m, ochotným up�ímn� se podílet s ostatními na výstavb� svobodného a sociáln�
spravedlivého státu. Domnívali se, že demokratické parlamentní zvyklosti politického zápasu budou dodržené, když po osvobození v 
kv�tnu 1945 neuchvátila KS� veškerou moc ve stát�.  

P�ekvapení byli i komunisté, že v jiných demokratických stranách se našla celá �ada lidí, kte�í ochotn� plnili úkoly dané KS�. Za 
t�chto p�edpoklad� se v nekomunistických stranách samoz�ejm� za�ala p�ipravovat možnost ovládnout vedení t�chto stran. �ekalo se 
jen na vhodnou p�íležitost. P�i úst�edním výboru KS� bylo z�ízeno tajné odd�lení pro nekomunistické strany. Za�alo �ízené, 
systematické pronikání do t�chto stran p�es agentury z�ízené v každé stran�.  

Nebylo však zatím vhodné strašit masy diktaturou proletariátu, proto jako sou�ást taktiky v p�edúnorovém zapase o moc byl používán 
termín "specifická �eskoslovenská cesta k socialismu". Kdo toto sledoval p�i st�ízlivém uvažování, musel se ptát po pravé podstat�
režimu a nutn� v n�m vzklí�ilo podez�ení, že komunisté zatím v tichosti a ve skrytu p�ed ve�ejností dosáhli svého díl�ího cíle. Dokud 
však ve svých rukou nebudou mít veškerou moc, stydí se jej národu ohlásit.  

Jak bylo možné vy�íst z mnohých útržk� a díl�ích poznámek v kalendá�ích venkovských hospodá��, je vid�t, že prostý venkovský 
�lov�k, hodnotící situaci svým selským rozumem, m�l ke skute�né pravd� mnohem blíž. Jeho intuice umož�ovala ud�lat logickou 
zkratku a posunout se dál, než bylo slyšet z r�zných sch�zí a shromážd�ní. Z tisku bylo z�ejmé, jak nejvyšší státní �initelé v�etn�
prezidenta nebyli dost opatrní a proz�etelní. 

Jan Masaryk, ministr zahrani�í, ješt� v roce 1947 cht�l svým ujiš�ováním získat americké kruhy k v�tši angažovanosti v �SR. 
P�esv�d�oval je, že komunisté spolupracují s ostatními stranami, budují demokratickou zemi a je výmyslem, že by komunisté cht�li 
n�koho z vlády vytla�it. Národní socialisté – Ferdinand Peroutka uvádí : „ … jestliže vlastnosti �eského lidu jsou dobré, nebojte se, 
budou p�sobit i uvnit� KS�“. Jaroslav Stránský: „ … máme v �ele slušné lidi, a to �íkám o všech našich stranách …“.  

Národní slavnost v Hnojicích dne 9. zá�í 1945 též m�la významného hosta. Místní národn� soc. stranou byl pozván tehdejší ministr 
zahrani�ního obchodu Hubert Ripka. Na slavnosti m�l hlavní projev a provedl po p�tileté úschov� druhé odhalení pomníku legioná�e 
v parku. Podle poznámek p�ímých ú�astník� hovo�il v duchu svých stranických koleg�, se zam��ením na zem�d�lskou výrobu a na 
pot�ebu nové pozemkové reformy.  

Z vyšších míst tém�� všichni bláhov� doufali, že domácí stranickopoliti�tí zmocn�nci demokratických stran za pomoci Západu 
zachrání �SR p�ed sov�tizací. Jaká byla skute�nost života v SSSR, to znal i lidé z literatury I. republiky, poznatky si up�esnili ústním 
podáním od mnohých uprchlík�, nebo od osob, které se po válce navrátili nazp�t. Na m�š�anské škole ve Št�pánov� v povále�ných 
letech vyu�oval ruský jazyk Št�pán Šišola, byl d�stojníkem a p�išel s armádou, Pocházel z v�tšího hospodá�ství na úrodné Ukrajin� a 
hospodá��m d�v�rn�, p�esn� sd�loval, jak bude kolektivizace postupovat.  

Ve vzduchu viselo zavád�ní kolektivizace a tím soumrak soukromého hospoda�ení. Touha zachránit existenci, majetek, dílnu, obchod, 
grunt a p�izp�sobit se novému režimu �asto prozírav� zavedla lidi do zcela jiného uskupeni, než byl jejich vlastní zájem. 



Respektované osoby obce celá staletí žili na svých gruntech, byli mluv�ími mnoha lidí v obci, které na polních pracech zam�stnávali, 
nyní vid�li, že je ohrožuje to, �eho se za�ínají bát. Svým nástupc�m na v�tších nebo menších hospodá�stvích, syn�m nebo dcerám 
byli nuceni sd�lit: „Co ti p�edám, když mi všechno seberou, pole i hospodá�ství?“ Toto jsou nesd�litelné zážitky našich otc�, které 
prožívali ve svém v�domí. Byla nastartována vlna lidských tragedií, kolektivizace zni�ila tradi�ní venkovské vztahy. Selská hrdost 
podnítila lidi – být sám sebou, nejít proti proudu. Každé vychýlení od stanoveného názoru znamenalo být izolován. Kdo nepoužíval 
o�i k vid�ní, brzy je pot�eboval pro plá�. �lov�k nem�že p�edb�hnout žádný vývoj a kdo má v sob� nenávist, nejvíce ubližuje sám 
sob�. Hlubiny zla nelze uchopit, aby se daly zneškodnit vlastní silou.  

Na podzim roku 1947 bylo KS� rozhodnuto vybudováni lidových milicí – jako ozbrojené p�sti d�lnické t�ídy. Již sama existence 
t�chto útvar� byla jednim z doklad� nedemokratické, nelegální cesty. Dalším dokladem nelegální a protiústavní únorové machinace 
bylo z�ízení ak�ních výbor�. V rozporu s platnou ústavou m�li již b�hem února 1948 pravomoc provád�t o�istu škol, ústav�, 
národních výbor� všech stup��, po�ínaje vesnicí, p�es vedení závod� až po ministerstva. Ze všech t�chto míst byli vyhazováni lidé, 
kte�í nesouhlasili s politikou KS� .  

P�íležitost na kterou se �ekalo, p�ihrály komunist�m demokratické strany, když vyvolaly, nebo uspíšily vyvoláni vládní krize. Ve 
velkých m�stech 22. února 1948 vyrukovaly lidové milice, vyzbrojené narychlo dovezenými zbran�mi. Již pouhý fakt, že se v ulicích 
m�st objevila ozbrojená složka KS�, sta�il, aby se p�edáci nekomunistických stran vyd�sili a kapitulovali.  

Další pr�b�h událostí je všeobecn� známý, jak se m�že v knihovnách každý p�esv�d�it. O t�chto událostech bylo napsáno mnoho 
publikací i �lánk� v tisku, které zde nechci opakovat.  

Je pot�ebné vžít se do situace lidí, kte�í se ve své dob� rozhodovali tak, jak se rozhodovali. Rozumný �lov�k si d�lá názor podle 
vlastních zkušeností. Zm�ny a opravy v kronikách a záznamech nejsou možné. Historii nelze opravovat a p�izp�sobovat i obrazu 
dneška. 

Podle poznámek z poz�stalosti senior� sestavil  

Bohumil  K r � e k

*********************************************************************************************************** 
�innost o. s. Hagnózek v r. 2009 

Ob�anské sdružení Hagnózek v uplynulém roce 2009 absolvovalo n�kolik vystoupení. Na ja�e jsme již tradi�n� s d�tmi ze souboru 
Pomn�nke p�edvedli na Hrad� ve Šternberku pásmo jarních zvyk�. Toto pásmo bychom rádi p�edstavili v letošním roce i v Hnojicích 
na návsi, tak snad se nám to poda�í uskute�nit. Dále jsme v minulém roce tan�ili v Újezd� na hodech, kde byla velmi p�íjemná 
atmosféra. Hody v Hnojicích byly pro nás samoz�ejm� nejd�ležit�jší, p�edstavily se d�ti ze souboru Pomn�nke, dosp�lí ze souboru 
V�ne�ek a ke všemu nám hrála cimbálovka Hagnózek. V��íme, že se naše vystoupení líbilo a že rodi�e a známí ocenili výkony svých 
d�tí. Tímto se naše vystupování v tomto roce uzav�elo. Bylo toho mnohem mén� než jiné roky, ale každý se n�kdy pot�ebuje 
nadechnout, aby mohl pokra�ovat. 
Rok jsme zakon�ili po�ádáním výstavy s názvem Barevné Vánoce. Konala se v prvním adventním týdnu a návšt�vníci si na ní mohli 
prohlédnout nap�. ukázky váno�ního stolování, zdobení strome�k�, Betlémy, hanácký váno�ní st�l, adventní kalendá�e, v�nce, svícny 
aj. Dále bylo možné na výstav� zakoupit drobné dáre�ky a pot�šit své blízké. Na výstavu se p�išlo podívat i mnoho lidí ze 
vzdálen�jších míst a velmi se jim líbila. V��íme, že se líbila i místním a že nás p�i po�ádání p�íští výstavy podpo�í. 
Ob�anské sdružení Hagnózek d�kuje všem, kte�í nás v roce 2009 jakkoli podpo�ili a t�šíme se na další spolupráci. 
Srde�n� zveme do našeho souboru Pomn�nke všechny d�ti a nejen d�v�ata, ale i chlapce. 
Zkoušky máme každé úterý v 16,00hod. v sále obecního ú�adu. 
                                                                                            Lenka Ko�enková

�innost SDH v roce 2009 
Úvodem bych cht�la pozdravit všechny �tená�e. 
V lo�ském roce se muži SDH Hnojice zú�astnili Okrskové sout�že v Hnojicích, kde se umístili na 8. míst� a sout�ží v �íde�i a 
Moravské H�zové, kde se umístili na na 4. a 6. míst�. 
Okrsková sout�ž se v Hnojicích konala již 2. rokem. Sjelo se celkem osm družstev ze SDH Liboše, Št�pánova, �íde�e, Moravské 
H�zové, Stádla, Žerotína, St�en� a Hnojic. 
Po�así nám nep�álo, ob�asný déš� znep�íjem�oval pr�b�h sout�že. P�esto jsme sv��enou d�v�ru Okrsku nezklamali, pro hladké 
konání sout�že jsme ud�lali maximum. Tradi�n� se po sout�ži konala tane�ní zábava. K tanci i poslechu hrála skupina Exces. Chladné 
po�así zap�í�inilo celkem nízkou ú�ast. 
Po dlouholeté odmlce se po�ádání Hnojických Hod� ujal SDH Hnojice. Jak všichni víte, pro velkou nep�íze� po�así byla sobotní 
zábava zrušena. Vše jsme si ale vynahradili v ned�li. Sluní�ko svítilo a p�ilákalo spoustu lidí. Pro návšt�vníky byl p�ipraven bohatý 
program. Folklórní skupina Pomn�nke a V�ne�ek p�edvedla krásné hudební i tane�ní p�edstavení. Hosté ze SDH Dolany ukázali 
profesionální zásah hašení r�zných druh� ho�lavých látek. Mohli jste poté shlédnout požární v�z i techniku. Velký zájem vyvolalo 
historické požární vozidlo, které p�ivezl SDH St�elice. Na obecním ú�ad� se konala výstava historie hnojických hasi�� a hasi�ské 
techniky. Pro ve�ejnost byla otev�ena požární zbrojnice, která byla za spolupráce obce a SDH Hnojice zrekonstruovaná. Zbytkem dne 
nás doprovázela hudební skupina Gama. 
V��íme, že si každý n�co vybral a že se všem Hody líbily. Snažili jsme se, aby to tak bylo. Chci využít možnosti pod�kování všem, 
kte�í se na po�ádání hod podíleli. �len�m SDH Hnojice, SDH St�elice, SDH Dolany, Obci Hnojice, TJ Sokolu Hnojice, folklórní 
skupin� Pomn�nke a V�ne�ek, sponzor�m a všem, kte�í p�isp�li svojí silou i radou. 
          
Libuše Körnerová, místostarostka SDH Hnojice 



Zpráva o �innosti TJ Sokol Hnojice

Dne 6.3.2010 se konala Valná hromada TJ Sokol Hnojice, která 
zhodnotila �innost za uplynulé období. Úkoly, které si TJ Sokol 
stanovila, byly spln�ny. Tato valná hromada byla volební a byl na ní 
zvolen nový výbor TJ Sokol Hnojice ve složení: 
starosta:  Zden�k Vyhnánek st. 
místostarosta: Zden�k Jurásek st. 
jednatelka: Jarmila Svozilová 
hospodá�ka: Pavla Šperlichová 
matriká�ka: V�ra Malasková 
ná�elník: Zden�k Jurásek ml. 
ná�elnice: Marcela Vyhnánková 
p�edseda sportu: Petr Smr�ek 
vzd�lavatelka: Lenka Zelinková 
�lenové výboru: Josef Papica 
  Jan Mikeš 
kontrolní komise:Vladimír Vyhnánek 
  Svatopluk Pokorný 
  Pavel Jurásek 
V p�íštím období bude TJ Sokol usilovat o získání dotací, aby mohla 
pokra�ovat v opravách naší sokolovny. 

Na p�íští �tvrtletí p�ipravujeme: 
kv�ten: volejbalový turnaj 
srpen: hodové oslavy 
srpen:  volejbalový turnaj 

Zden�k Vyhnánek, starosta TJ Sokol 

Malá kopaná vstup do druhé ligy.

Po úsp�šném postupu do druhé ligy nám za�ali 
perné chvilky. Zjistili jsme, že každá liga má 
svá pro i proti. Za�átek podzimu nám sice 
trošku utekl, ale jakmile se k týmu p�ipojily 
posily ( Jirka Kobylka, Jarda Král,Jan Svoboda 
alias „Pytel“) tým se zvedl �.

Jarní �ást fotbalové ligy 2009/2010 je již 
v plném proudu. Ješt� p�ed za�átkem sezóny 
jsme v týmu p�ivítali nové tvá�e, které se sluší a 
pat�í p�edstavit. A to na postech branká�e, tím 
se stal Marek Štarnovský, a také velice dravého 
úto�níka Zde�ka Dondu , kterému ne�eknou 
jinak než „Poš�ák“. Jak jsem již avizovala, liga 
za�ala a pro nás velmi úsp�šn�. Hned v prvním 
domácím zápase jsme se p�ed domácím 
publikem doslova p�edvedli a ukázali, kterým 
sm�rem naše cesta povede. Jak �as pokro�il 
kolo od kola se v tabulce šplháme výš a výš.  
Momentáln� po 7. kole se nacházíme  na 7. 
míst� a to jsme ješt� ne�ekli své poslední slovo 
�.

Milou vzpomínkou v našich srdcích navždy 
z�stane i náš bývalý branká� Luba Smr�ek.

                                                                         
                    Pe�ula 

********************************************************************************************************************************************************************************** 

Bruslení na Základn�

Jak i v minulém roce, tak i letos, kdy mrzlo až  praštilo, se rozhodlo n�kolik kamarád� a p�átel vytvo�it ledovou plochu na hospod�
Základna nebo jak se �íká na Zatá�ce (název z dob minulých...) Jednalo se p�evážn� o hrá�e malé a velké kopané, kterým není jedno, 
že se v zim� nikde nic moc ned�je. Tímto se navázalo na tradici, kdy se chodil st�íkat led na h�išt� a užilo se hodn� srandy. Dv�r na 
hospod� je opat�en betonovou zdí do výše 2 metr�, která zárove� sloužila jako mantinely. Led se chodil st�íkat i v brzkých ranních 
hodinách, kdy byly vytvo�eny dvou až t�í�lenné služby. B�hem týdne se vytvo�il kvalitní led. Fungovalo to asi takhle: po škole 
dorazili na bruslení malé d�ti s rodi�i, které m�ly rovný a hladký led, v tuto dobu chodili i starší ob�ané, kte�í brusle nem�li dlouho na 
nohou (n�kdo i 30 let) a necht�li se p�ed nikým ,,p�edvád�t“, s p�ibývajícím �asem chodili starší a starší, až do 19. hodiny, kdy za�al 
zápas muž�. Na led� se vyst�ídalo mnoho spokojených nadšenc� od 1 až do 80 rok�. Ten nejstarší p�ijel až z Olomouce i s 
manželkou, že se prý o tomto možném sklouznutí do�etl v novinách. Ani nevíme komu za tuto reklamu pod�kovat, zjistili jsme o této 
reklam� až po návšt�vách cizích ú�astník�. 

Když už to vypadalo, že se za�ne oteplovat a led už nevydrží, uspo�ádali jsme na záv�r ve�erní bruslení pod um�lým osv�tlením, d�ti 
dostávali zdarma �aj a párek v rohlíku a všichni byli spokojeni. 

Zárove� bych cht�l pod�kovat všem, co pomáhali s vytvo�ením a údržbou ledu, což  bylo sice �asov� náro�né, ale d�lalo se to hlavn�
pro d�ti, které nemají kde bezpe�n� bruslit – víme, že tady se nikam nepropadnou. O to víc mne mrzí, když pak p�ijde na �erlinku 
udání od ,,Ob�ana z Hnojic“, že se na led odebírá na �erno voda z �ádu. Toto se nepotvrdilo, jelikož odebírání vody z �ádu bylo 
p�edem �ádn� nahlášeno Obecnímu ú�adu v Hnojicích a  Vodohospodá�ské spole�nosti �erlinka v Litovli.  

Václav Adam 
*********************************************************************************************************************************************************************************** 

Úsp�ch šipka�ského týmu Scorpions Hnojice v sezón� 2009/10
1. kv�tna skon�ila pro tým Scorpions Hnojice ligová sezóna 2009/10. A skon�ila úsp�šn�. Náš tým skon�il 4. ve 2.A lize oblasti 
olomoucko. Tohoto úsp�chu jsme dosáhli i p�es to, že celou první polovinu sezóny jsme se potýkali s problémem malého po�tu hrá��. 
Náš tým je postaven na základu „t�í mušketýr�“ Liboru Kašpárkovi, Mirkovi Kopkovi a Martinovi Ohá�kovi, kterým dle svého �asu 
pomáhali Zden�k Jonáš, Zdeno Pišoja a Jana Majerová. Ve druhé polovin� sezóny nám velmi pomohla naše posila Václav �ikl 
z B�ezc�. Moc rád bych využil této p�íležitosti a pod�koval všem hrá��m týmu za skv�lé umíst�ní, i když všichni trošku litujeme toho 
jednoho bodíku, který nás d�lil od t�etího místa. Ale takový je sport a my up�ímn� t�etí místo p�ejeme našim kamarád�m z týmu 
Šipka�i St�e�. Druhé místo s minimálním náskokem obsadil tým Pelikáni od Koule a vít�zství zcela zasloužen� získaly �iperky 
Olomouc, které ligu vedly od za�átku do konce. O to více nás t�ší výhra nad tímto týmem, který prohrál pouze 2x za celou sezónu. 

Máme sice velkou radost z uplynulé sezóny, ale trochu se obáváme sezóny p�íští. Bohužel, jeden z našich zakládajících hrá�� a 
dlouholetá opora týmu Zdeno Pišoja se odst�hoval až do Bolelouca a my zatím nevíme, jak jej nahradit. Proto i tímto zp�sobem zvu 
všechny zájemce o šipka�ský sport, aby se nebáli a p�išli mezi nás. Šipky m�že hrát každý – muž i žena, mladý i starý, velký i malý, 
tlustý i tenký, a v úsp�šných hrá�ích týmu mohou mít i úplní za�áte�níci dobré u�itele. 

Libor Kašpárek a Martin Ohá�ka, kapitáni týmu Scorpions Hnojice 



Vítání ob�ánk� 16. kv�tna 2010

V ned�li 16. kv�tna 2010 jsme do našich �ad p�ivítali šest nových ob�ánk� Hnojic. Stali se jimi  Šimon Grohmann, Magdalena 
Jaší�ková, Kryštof Knob, Emílie Krá�marová, Dominika Niklová a Eliška Smr�ková. P�ipome�me si tento významný den n�kolika 
fotografiemi. 

Rodi�e s d�tmi               P�edávání kyti�ek maminkám 

Podpis rodi�ovského slibu a gratulace od p�edstavitel� obce          Vystoupení d�tí, které vítají své spoluob�ánky 

*********************************************************************************************************** 

A protože skoro ve všech novinách bývají na poslední stránce tabulky fotbalu, nemohu zklamat naše sportovní p�íznivce a uvádím 
snad nejaktuáln�jší tabulky našich nejpopulárn�jších sport� �

2.liga B malá kopaná   IV. t�ída sk. A okresní p�ebor muži 

1. FC Hn�votín 21 111: 30 36  Rk. Tým Záp + 0 - Skóre Body (Prav)

2. FC Literpool 21 63 : 40 31  1. Bohu�ovice B 17 15 0 2 74 : 21 45 -21 
3. Moravan Cholina 21 52 : 46 25  2. Mlad�jovice 17 10 4 3 36 : 28 34 -7 
4. Panathinaikos 21 48 : 51 25  3. Hrani�né Petrovice 17 9 2 6 37 : 31 29 -5 
5. SK Profit NV 20 54 : 45 23  4. Dalov 17 8 4 5 29 : 25 28 -1 
6. Senice B 21 63 : 61 22  5. H. Lod�nice 17 8 1 8 36 : 42 25 ( -2) 
7. Ars.Lou�any A 20 63 : 62 19  6. Babice B 17 6 6 5 34 : 24 24 0 
8. Hnoyland 21 66 : 71 19 7. Dolany B 17 6 5 6 46 : 33 23 ( -1) 
9. Modos Olomouc 21 46 : 62 19  8. Št�pánov B 17 6 5 6 29 : 25 23 ( -1) 
10. Foerstrova 21 60 : 78 17  9. Paseka B 17 7 2 8 35 : 40 23 ( -4) 
11. Vet.Hlubo�ky 19 43 : 57 15  10. Huzová 17 3 5 9 23 : 41 14 (-10) 
12. Synergies Slat. 21 37 : 59 13  11. Hnojice 17 3 2 12 20 : 51 11 (-16) 

13. FC P.balet 06 19 51 : 63 12  12. Ji�íkov 17 2 2 13 16 : 54 8 (-19) 
14. Hammers 01 21 52 : 84 12           


